
 
 

   ا نجمنرشدمرحله ای نو در 
  تبريک به رئيس جديد انجمن
  دکتر زاهد شيخ الالسلامی

      
  و سال رشد سریع۴پس از گذراندن 

برگزاری سه گردهمایی سراسری با 
 تشکيل شاخه ها همراه باشکوه و موفق، 

 انتشار و نيز در مناطق جغرافيایی مختلف
ت امنظم خبرنامه و پس از انتخاب هي

 جدید، اکنون انجمن پا به مرحله مدیره
زنگ آغاز . گذارد جدیدی از زندگی خود می
 سمت داوطلبانه این مرحله جدید با انتقال

از دکتر هژبری به دکتر ریاست انجمن 
  .شيخ الاسلامی به صدا درآمد

این تغيير که به پيشنهاد و اصرار دکتر 
هژبری، پذیرش دکتر شيخ الاسلامی و 

مدیره صورت گرفت، در ت اتایيد اعضای هي
درجه ای از پختگی و رشد  مایانگرنواقع 

  . استانجمن
در نخستين دکتر زاهد شيخ الاسلامی 

در این باره عنوان ریئس انجمن ه  بخود پيام
  :گوید می

 ایفای نقشی که دکتر هژبری تا کنون بر  "
عهده داشت بی تردید چالش بزرگی 

ه تيبانی و راهنمایی همشاست و تنها با پ
 فریدون با این .شما امکان پذیر خواهد بود

هنوز خود در ترکيب خواست تا تصميم خود 
نسل جدیدی را ت مدیره حضور دارد، اهي

 و این جهت رهبری انجمن تربيت کند
انتقال دشوار را از نسل بنيانگذاران انجمن 

خلایی که در . به نسل بعدی به ثمر رساند
 ایجاب اثر کنار رفتن فریدون ایجاد شده،

ميکند که همه ما تلاشهایمان را دو چندان 
کنيم تا انجمن ما سوتا بتواند به هدفهای 

   ." تعيين شده برسد
 

  به ياد دوست

  
دوست  با کمال تاسف با خبر شدیم که

، دانش آموخته حميد رضا کردعزیز ما، 
 و ١٣۵٠رشته مهندسی برق، ورودی 

ناراحتی   در اثرماه گذشته ،ساکن تهران
ما این فقدان را به .  از ميان ما رفتریوی

همسر گرامی ایشان و فرزندانشان البرز و 
علی و همه دوستداران ایشان تسليت 

  .گویيم می

  دو سال با خبرنامه انجمن
  سپاسگزاريم مااز ش

  
 ما را دو ،شما خوانندگان عزیز خبرنامه

بدین خاطر از همه . سال تحمل کردید
  .سپاسگزاریمشما 

سال سوم انتشار خبرنامه انجمن را آغاز  
بهانه ای دیدیم تا نگاهی کوتاه به راه طی 

اکنون دو سال است ! آری. فکنيماشده بي
طور مرتب هر ماه منتشر ه که خبرنامه ب

ن از آبيایيم با هم به کارنامه . ودش می
  :دید ارقام نگاه کنيم

  ٢۴: تعداد شماره های منتشر شده
  ٩٢ :تعداد صفحات منتشر شده

  ١۶  : هاتعداد مصاحبه
  ۴۴:از فعاليت های شاخه ها گزارش تعداد

  ١٨۵ :ایران دانشگاه و تعداد خبر از
   ۵۶ :های سوتا تعداد خبر از فعاليت

  ٨٩٠٠بيش از  :)Downloadsِِ(دفعات رجوع 
  

ما در ادامه انتشار خبرنامه از سوی دیگر، 
موفق شدیم دامنه کار را گسترش دهيم و 

 انجمن نشریه علمیدست به انتشار 
باید در اینجا از زحمات و همکاری . زدیم

اساتيدی که در این زمينه با ما همکاری 
ویژه دکتر پيمان که مشوق ما در بکردند، 

  .ر کنيماین راه بود، تشک
  

  ت تحریریها در ترکيب هيرتغيي
 که از راددفرهمن شيواآقای مهندس 

بنيانگذاران این خبرنامه بودند، تصميم 
گرفتند به علت کمبود وقت همکاری خود 

ما ضمن . را به سطح دیگری تغيير دهند
تشکر فراوان از زحمات فراوان شيوای عزیز 
و با تاسف از کاهش ميزان همکاری ایشان 

برنامه، در عين حال  خوشحاليم که با خ
ایشان به عنوان مشاور ویراستاری و 

 در  به هنگام لزومهنری ما را کماکان
  .دهند کارمان یاری می

 می باکمال مسرت به اطلاع در عين حال
 از دانش آموختگان تعدادی رسانيم که ،
 سابقه طولانی در انتشار ه، کدانشگاه ما

تاریخی  - پژوهشی  آثار فنی، ادبی و
دارند، پذیرفته اند که یاور ما در این کار 

  . باشند

 ددر اين شماره ميخواني
 مرحله ای نو در رشد انجمن 
 دو سال با خبرنامه انجمن 
 گفتگو با دکتر نادر معيری 
 به یاد دوست 
موسسه ملی استاندارد و  

 تکنولوژی آمریکا
 از هيئت مدیره انجمن 
 مونيخ فنی دانشگاه 
 ناز شاخه های انجم 
 بمناسبت پيام های رسيده 

 تفيير ریئس انجمن
 عکسهایی از هایدلبرگ 
 از خبرها 
  از خاطرات دکتر مجتهدی 

  گو با دکتر نادر معيری وگفت
  )عضو کميته نظارت برانتخابات(

 
  ، همدانخورشيدی ١٣٣۵:سال ومحل تولد

   خ١٣۵٣: آریامهردانشگاه  به ورود سال
دکترا در مهندسی : آخرین مدرک تحصيلی

 ١٩٨۶برق از دانشگاه ميشيگان در سال 
  ميلادی
که دعوت ما را  دکتر معيری از اینجناب 

  .برای انجام این گفتگو پذیرفتيد متشکریم
خواهش ميکنم ما را با سابقه تحصيلات  .١

 آریامهر (خود در دانشگاه صنعتی  شریف
 . آشنا کنيد)سابق

 همراه با گروه کثيری از ١٣۵٣در مهر ماه 
  البرزی وارد دانشکدههمکلاسی های

 برق دانشگاه صنعتی شریف مهندسی
) در آن زمان دانشگاه صنعتی آریامهر(

 که ایران را به ١٣۵٧ آذر ٢۵تا روز . شدم
قصد ادامه تحصيل در آمریکا ترک کردم، 

 واحد لازم برای اخذ ١۴٠ واحد از ١١۵
را ) ليسانس آن زمان(مدرک کارشناسی 

  . گذرانده بودم
 دوران بيش از همه  ازآنچه خاطره ای .٢

 درذهن شما مانده است؟
شود به  بيشترین خاطرات من مربوط می

نخستين سال تحصيل در دانشگاه و آن 
یادم .  به بعد رخ داد١٣۵۶چه از پایيز 

هست که گذار از سيستم آموزشی 
دبيرستان به دانشگاه مشکلاتی به همراه 

در " حد"عنوان مثال در مبحث ه ب. داشت
ضی عمومی یک، برای مدتها درس ریا

یکی از معضلات من این بود که آیا 
له امس! اپسيلون بزرگ تر است یا دلتا

دیگر اعتصابات و اعتراضات سياسی بود 
 یکمکه باعث شد یک باره کل ترم 

تحصيلی ما، بعد از این که تمام کلاسها را 
در همان هفته . تا آخر رفتيم، لغو شود

ه در جریان های نخست ورودم به دانشگا
یکی از اعتصابها که ماموران گارد وارد 
دانشگاه شده بودند، به افسر گارد نزدیک 
شدم و از ایشان خواستم که قلمش را به 

افسر ابتدا نگاهی با تعجب . من قرض دهد
به من انداخت و پس از قدری مکث قلمش 

که در  هنگامیبعد از آن . را به من داد
دویست متر همان ترم دو سه بار صد تا 

مورد تعقيب ماموران باتوم به دست شدم، 
گوشی دستم آمد که چطور باید با گارد 

بعد ها برایم روشن شد که آن ! رفتار کرد
گارد  سيافسر گارد سروان نوروزی، رئ

دانشگاه بود که چند سال بعد توسط یکی 
خلال در. از گروه های سياسی ترور شد

 ،گاهپایانی تحصيل در دانش ماه ١۵ دوره
سخنرانی نویسندگان و آزاد اندیشان را در 
 سالن ورزش و تالارهای مملو از جمعيت

 جو حاکم بر تمام .دانشگاه به یاد دارم
 علاوه بر دانشگاه. مملکت عوض شده بود

شور و شوق و اميد زیادی برای آزادی و 
   . شد بهبود وضع ایران دیده می

٢بقيه در صفحه 

  ٢۵ شماره
  ١٣٨٣ دی
  ٢٠٠۵  ژانويه

  ١صفحه 



 
 

  عيریگفتگو با دکتر مدنباله 

 
   در جريان گردهمايی هايدلبرگ خانم الهام طبسی همسرشان ودکتر نادر معيری

  
 ممکن است ما را با فعاليتهای حرفه ای خودتان آشنا کنيد؟ .٣

در حومه  )NIST ( آمریکامن در موسسه ملی استاندارد و تکنولوژی
شهر واشنگتن مسئول اداره یک گروه تحقيقاتی در زمينه مخابرات 

در دو سه سال اخير بيشتر فعاليتهای گروه ما .  هستمبدون سيم
در زمينه مخابرات و شبکه های اطلاعاتی بدون سيم برای 

و تعيين ) ماموران آتش نشانی، سوانح، پليس و غيره(امدادگران 
 GPSتوجه داشته باشيد که . (دقيق مکان این افراد بوده است

تر با فعاليتهای برای آشنایی بيش.) داخل ساختمانها کار نميکند
  www.antd.nist.gov.: گروه ما ميتوانيد به این آدرس مراجعه کنيد

 در کاليفورنيا در زمينه HP Labsمدت سه سال در   به،پيش از این
کردم  پردازش تصویر برای دوربين های دیجيتال و اسکنر ها کار می

دریس به ت سال در دانشگاه راتگرز در نيو جرسی ٨و پيش از آن 
یک  این افتخار راداشتم که ١٩٩٣در تابستان . شتغال ميورزیدما

را در " تئوری اطلاعات و کودینگ"درس سه واحدی به نام 
که این کار با حمایت و دانشگاه صنعتی شریف ارائه دهم 

  . هزینه سازمان ملل متحد انجام شد
 هستيد و چه فعاليتهایی SUTA  عضو انجمن سوتازمانیاز چه  .۴

  داشته اید؟نهزميدر این 
 با دکتر هژبری و دیگر دوستان در برنامه ریزی ١٩٩٩از سال 

با تاسيس .  در سن دیه گو همکاری داشتم٢٠٠٠گردهمایی سال 
SUTA ت ابه عنوان عضو هي به انجمن پيوستم و ٢٠٠٠ در سال

ابفا   ایمدیره در تدوین اساسنامه انجمن نقش عمده
رحی جهت ارائه کمک هزینه از فعاليتهای دیگرم تهيه ط. ميکردم

تحصيلی به دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف بود که متاسفانه 
به علت تحریم های اقتصادی آمریکا عليه ایران و در نتيجه عدم 

در دو سال . امکان ارسال پول از طرف انجمن، امکان پذیر نشد
 به منظور لغو تضييقات آن موسسه IEEEگذشته در اعمال فشار به 

 که خوشبختانه را پی گرفتمفعاليتهایی  رد اعضایش در ایران،در مو
  .ریغ دکتر هژبری ثمر داددتحت رهبری و تلاشهای بی 

 
ت مدیره انجمن اشما یکی از اعضای کميته نظارت بر انتخابات هي .۵

 این تجربه را چگونه ارزیابی ميکنيد؟.  انجام شدبه تازگیبودید که 
دقيق و اجرای صحيح بمراتب بهتر از انتخابات امسال با برنامه ریزی 

ت مدیره این ا نامزد هي١٣.  در تورنتو برگزار شد٢٠٠٢انتخابات 
فرصت را داشتند تا نظراتشان را در مورد اداره انجمن و آینده آن در 

 درصد از ۶٠شرکت نزدیک به . وب سایت انجمن ابراز دارند
 تاعضای انجمن در این انتخابات باعث کمال خوشوقتی اس

برای .  زیاد اعضا به انجمن و آینده آن استمندیو نشانگر علاق
شخص من کمال افتخار بود که با آقایان دکتر ضرغامی و دکتر نيوی 

  .در کميته نظارت بر انتخابات همکاری داشته باشم
  آقای دکترمعيری نظرتان در مورد آینده انجمن چسيت؟. ۶

و با همکاری گسترده ت مدیره ااميدوارم که انجمن تحت رهبری هي
بانی پروژه هایی در جهت اعضایش بتواند درسالهای آینده 

اعتلای برنامه های آموزشی و پژوهشی دانشگاه صنعتی 
گوی نيازها و انتظارات اعضای پاسخ و در عين حال شریف بشود

داخل و خارج کشور باشد و بتواند یک پيوند و ارتباط قوی بين اعضا 
ت یقين دارم شاهد موفيتهای هر چه بيشتر در آن صور. ایجاد کند

  .انجمن و گسترش روز افزون آن خواهيم بود
برایتان با تشکر مجدد از اینکه وقتتان را در اختيار ما قرار دادید، 

  .رزومندیمآموفقيت و سلامت 

  اموسسه ملی استاندارد و تکنولوژی آمريک

  
عنوان ه  ب١٩٠١موسسه ملی استاندارد و تکنولوژی آمریکا در سال 

یک نهاد فرا ایالتی در بخش مربوط به فناوری در وزارت بازرگانی 
  :گشایش یافت  با اهداف زیرآمریکا

وسایل اندازه گيری، استاندارد ها و روش ها و طرح و توسعه  -
وری، تسهيل ه منظور کمک به پيشبرد بالا بردن بهره فناوری ب

اليتهای خود را در وسسه فعم این .تجارت و بهبود در کيفيت زندگی
    :چهار زمينه اجرا ميکند

در این آزمایشگاهها پژوهش های لازم جهت : آزمایشگاهها. ١
   . شود بهبود زیر ساخت فناوری مورد نياز کشور انجام می

به تلاش در چارچوب این برنامه : برنامه بهبود کيفيت بالریج .٢
توليدی،  تا بهترین تجارب کاری در ميان موسسات عمل می آید

  .کار برده شوده آموزشی و بهزیستی بخدماتی، 
و در چارچوب این برنامه : برنامه یاری به موسسات توليدی. ٣

از طریق زنجيره ای از مراکزی که بدین منظور ایجاد شده اند، به 
  میارائهموسسات توليدی کوچک کمک های لازم فنی و اداری 

  .شود
شود با   برنامه سعی میدر این:  پيشرفتهفناوری برنامه. ۴

سرمایه گذاری مشترک با بخش خصوصی در زمينه توسعه و 
  .تحقيق به رشد نوآوری در رشته های مورد نياز شتاب داده شود

 بخش مربوط به فناوری پيشرفته شبکه ها
Advanced Network Technologies Division (ANTD)  

 زمایشگاههای زیر نظر آبخش مربوط به فناوری پيشرفته شبکه ها
 موسسه ملی استاندارد و تکنولوژی آمریکا قرار فناوری اطلاعات

 هدف عمده این بخش ایجاد بهترین روشهای تست و اندازه .دارد
گيری شبکه های اطلاعاتی به منظور استفاده صنایع است که از 

  :زیر تحقق مييابدطرق 
و استانداردهای شبکه های  بهبود کيفيت مشخصات فنی -

  عاتیاطلا
 بهبود کيفيت و تسریع دسترسی کالاهای توليدی در زمينه های -

  شبکه های اطلاعاتی

  فعاليت های هيئت مديره انجمن
 کار به بررسی مبرم آغاز انجمن بلافاصله پس از  جدیدت مدیرهاهي

 موضوع زیر را به عنوان مسائل ۵ترین مسائل انجمن پرداخت و 
  : کردارزیابیکليدی انجمن 

 مبرم به افزایش تعداد اعضای انجمن با توجه به پتانسيل نياز. ١
  موجود

  نياز مبرم به افزیش تماس های حرفه ای ميان اعضای انجمن. ٢
  نياز مبرم به تشدید فعاليت های شاخه های انجمن. ٣
نياز به بالابردن سطح همکاری با انجمن فارع التحصيلان . ۴

  دانشگاه
  برای کمک به دانشگاهنياز مبرم به یافتن راههایی . ۵

به منظور یافتن را ه هایی برای کمک در رسيدن به اهداف فوق 
ت مدیره به ترتيب زیر مسئوليت یکی از این موارد را ااعضای هي

  :بعهده گرفتند
  )موضوع عضویت( دکتر فرزان فلاح -
  ) همکاری های حرفه ای( ندا صالحی راد -
  )شاخه ها( انوشه هادزاد -
  )رابطه با انجمن فارغ التحصيلان(قهرمان پور  دکتر فرانک -
  )کمک به دانشگاه(ر داور بقاعی ت دک-

  آدرس تماس مسئولين انجمن
  انجمن ریئس
   com.sheikh@gmail.zahed )بوستون (الاسلامی شيخ زاهددکتر

   com.hojabri@aol) سن دیه گو (دکتر هژبری
  معاونين 
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 با دانشگاه فنی مونيخ آشنا شويم

  
چنانکه در شماره پيشين خبرنامه اطلاع دادیم، دانشگاه فنی هم

 که توسط نشریه  دانشگاه های آلمانه بندیدرمونيخ در 
رو  از این.  گرفتجای منتشر شده است، در مقام نخست اشپيگل

 .ی با این دانشگاه آشنا کنيماندکمناسب دانستيم خوانندگانمان را 
 ١٨۶٨سال تاریخ دانشگاه فنی مونيخ به تاسيس پلی تکنيک در 

قال بایرن از در راه انت. شاه وقت بایرن برميگرددپادتوسط لویی دوم 
 دانشگاه فنی مونيخ ،یک منطقه کشاورزی به یک سرزمين صنعتی

بسياری از .  ایفا کرد در زمينه های علمی و صنعتینقش زیادی
کردند و  پژوهشگران نامی آن زمان در این دانشگاه تدریس می

بسياری از دانش آموختگان این دانشگاه در علم و صنعت به شهرت 
کتشافات زیادی به نام این دانشگاه ثبت شده  ابداعات و ا.رسيدند
توان از کارل فون لينده و شاگردش رودولف  از این ميان می. است

 این موسسه ١٩٧٠در سال . دیزل، مخترع موتور دیزل، نام برد
رشته های این . موفق شد نام دانشگاه فنی را بر خود بگذارد

علوم م پایه، علوم مهندسی، علو:  پایه استوار است۴دانشگاه بر 
   .پزشکی و علوم مربوط به حيات

  تلفيق آموزش و پژوهش 
 هزار ٢٠ دانشکده با مجموع ١٢ با داشتندانشگاه فنی مونيخ 

  هزار حقوق بگير،٨ عضو هيئت علمی و در مجموع ۴۴٠، دانشجو
از نظر بزرگی در مقياس آلمان یک دانشگاه نسبتا متوسط محسوب 

 را دانشجویان خارجی تشکيل اناز دانشجوی درصد ٢٠ . ميشود
 ١٨٠حدود ١٩٩۶مجموع هزینه های این دانشگاه در سال  .ميدهند

 از این نظر دانشگاه فنی مونيخ در بين .ميليون مارک بوده است
 ١۵ بعلاوه این دانشگاه در .دانشگاههای آلمان مقام سوم را دارد

برنامه پژوهشی که توسط انجمن پژوهش آلمان اداره ميشود، 
دانشگاه فنی مونيخ به سطح بالای آموزش در این . رکت داردش

سطح این دانشگاه معتقد است که این . دانشگاه افتخار ميکند
بالای آموزش را تنها از طریق پژوهش های علمی ميتوان 

دانشگاه فنی مونيخ افتخار دارد که تعداد . تامين و حفظ کرد
از جمله . ه تعلق داشتندزیادی از برندگان جایزه نوبل به این دانشگا

، هانس )١٩٢٧شيمی (هاینریش ویلاند : ميتوان از این افراد نام برد
، ارنست )١٩۶١فيزیک (، رودولف موس باوور )١٩٣٠شيمی (فيشر 

برخی از ). ١٩٨٨شيمی ( و روبرت هوبر )١٩٣٠شيمی (اوتو فيشر 
کونراد از جمله .  در این دانشگاه درس ميخواندنداین برندگان نوبل

 ). ١٩٨۵فيزیک (و کلاوس فون کلستسينگ ) ١٩۶۴شيمی (بلوخ 
ولی موفقيت علمی این دانشگاه خود را فقط در جایزه نوبل نشان 

موفقيت علمی دانشگاه فنی مونيخ را ميتوان . نميدهد
همچنين در نوآوری فناوری، در پدیدآوردن فرآیند ها و 

مثال مهندس بعنوان  .ساختن ماشين های نوین مشاهده کرد
از یکی از نخستين اعضای هيئت  )١٨۴٢ -  ١٩٣۴(کارل فون لينده 

  .علمی این دانشگاه کاشف نحوه مایع کردن هوا بود
فعاليت های پژوهشی نه تنها در دانشکده های این دانشگاه بلکه 
از طریق مراکز ویژه پژوهشی در سطح ملی و بين المللی صورت 

  . ميگيرد
 تز دکترا ٧٠٠ تز فوق ليسانس و ٢۵٠٠ه در این دانشگاه سالان

  .نوشته ميشود
دانشگاه فنی مونيخ از سنت ویلهلم فون هومبولت، که شيوه های 

بر این . جدید آموزش عالی نوین را پی ریزی کرد، پيروی ميکند
 آموزش عالی تنها همراه با فعاليتهای پژوهشی اساس

اه فنی مونيخ موفقيت دانشگ. و به ثمر مينشيندمعنی پيدا ميکند 
  .بار دیگر تایيدی بر  درستی این درس تاریخی است

  گروههای تخصصی درتشکيل 
  کاليفورنيای شمالی 

 
  گروه مهندسی عمرانگردهمايی 

  
 

در چارچوب شکل دادن به گروه های تخصصی و حرفه ای، شاخه 
 و  متخصص در رشته منهدسی عمرانافرادنيای شمالی از رکاليفو

 به آن مانند سازه و یا مهندسی حمل و نقلرشته های مربوط 
 ضمن صرف ناهار در یکی از  ژانویه٢١ جمعه دعوت ميکند تا روز

 با افراد هم Sunnyvaleسانی ویل  رستوران های ایرانی شهر 
درس آبرای اطلاعات بيشتر ميتوانيد با این . تخصص خود آشنا شوند

  ali@strengs.com:   با اقای علی رجایی تماس بگيرید
  

  شام در فرانکفورت

  
  :در عکس بالا از شرکت کنندگان در مراسم شام افراد زير ديده ميشوند

  زادد ، ايرج تقی زاده و انوشه ها توسلیمحمد يزدانفر، جمشيد خونجوش، ابولفضل
متاسفانه بخشی از شرکت کنندگان، از جمله امير جاويدانی و خانمهای شرکت کننده (

  .)شوند عکس ديده نمیدر اين مراسم در اين 
  

  کاليفورنيای جنوبی

 
 ژانویه  گروهی از اعضای ٢بمناسبت ایام تعطيلات روز یکشنبه 

زل دکتر هژبری گرد هم آمدند و در نانجمن مقيم سن دیه گو در م
 برنامه های شاخه جنوب توضيحاتی در موردضمن مریم اورنگ 

  .کاليفورنيا داد
ی لر، محمود تارخ، دانيل جواد رضو: از چپ به راست ایستاده

 عليرضا ،وحيدی، فریدون هژبری، مریم اورنگ، هادی جواد
  اميرخيزی، علی فرنود، جواد هادی، مصطفی هدایت نيا، 

اکبر منتصر، خانم تارخ، خانم منتصر، خانم هژبری، : نشسته از چپ
  خانم هدایت نيا
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  گخاطرات فراموش نشدنی از هايدلبر

 
   در کارگاه آموزشی خلاقيت و ابداعات فنیا از آمريکدکتر خوشنويس

 

 
   از ايرانو ولی موسوی نژاد بهروز نيکخواه

 

  
  گفتگو های گرم در هنگام تنفس

 

  
  بحث های داغ در هنگام تنفس هم همچنان ادامه داشت

  گخاطرات فراموش نشدنی از هايدلبر

  
   از بريتانيادکتر ستاری پور همراه با محمود و توماس شبابی

  
  

  
   در حال اجرای برنامه هنری در کاخ هايدلبرگ از سوئدشهلا سلطانيه

 

  
  از آلمانمحمد يزدانفر و سعيد فصيحی

  

  
  کلاسی های دوره سوم رشته مکانيکهم
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  از پيامهای رسيده

  
ت مديره جديد انجمن مبنی بر تغيير رئيس انجمن، پيام اپس از اعلام خبر تصميم هي
و دوستداران انجمن رسيد که با احساسات عميق و پر های زيادی از جانب اعضا 

 آرزوی موفقيت برای ريئس ،شور ضمن تشکر از زحمات دکتر هژبری در اين مدت
ما در اينجا برخی از اين پيامها را درج . جديد انجمن دکتر شيخ الاسلامی داشتند

  :اين پيامها عموما خطاب به دکتر هژبری نوشته شده اند. ميکنيم
  

  ژبری عزیز،دکتر ه
ه احساسی به من دست داد وقتی که پيام خداحافظی چنميدانيد 

در طول این سال ها هر وقت که من پيام های شما . شما را دیدم
 در را دریافت ميکردم، خود را در همان فضای سالهای دانشجویی ام

و این در اثر فعاليت . کردم  حس میکنار همکلاسی ها و اساتيدم
 و دوستانتان بود که چنين فضایی برای ما ایجاد های صميمانه شما

من افتخار . از صميم قلب اميدوارم که این کار ادامه یابد. کرده اید
شرکت در مراسم ناهار دوره سوم مکانيک را هنگام حضور شما در 

  . من این خاطره را هيچگاه فراموش نخواهم کرد. تهران داشتم
ئت مدیره و ریئس جدید با آرزوی موفقيت برای شما و برای هي

  انجمن سوتا
   دوره سومحسين مهرانی،

  
باليم که دوستانی مانند شما  همه ما مفتخریم و به خود می

من تا کنون سهم چندانی در فعاليتهای سوتا نداشته ام، . داریم
ولی هميشه از طریق پيام های شما در جریان فعاليهای انجمن 

   .سوتا قرار داشته ام
ما  !نه امروز و نه هيچگاه! خداحافظی نکنيدکنم  خواهش می

  . داریمنياز همواره به تجربه شما و به راهنمایی های شما 
  خسته نباشيد و یا حق

  )استراليا (کاوه نظامی راد
  

بدینوسيله مایلم صميمانه ترین تشکرات خود را به خاطر تمام آنچه 
 تقدیم که شما به عنوان ریئس انجمن سوتا انجام دادید، خدمتتان

شما به واقع یک الگوی واقعی در زمينه مسئوليت اجتماعی . کنم
  .برای همه ما هستيد

  کامبيز فرنام 
  

من که از نزدیک شاهد تلاشهای شبانه روزی شما برای ایجاد 
خواهم در اینجا تشکر خود را به خاطر   میاجازهانجمن سوتا بودم، 

  . کار عظيمی که شما کردید خدمتتان ابراز کنم
  شاد زی

  مرتضی انواری
  

خواهم به خاطر تمام پيام هایی که در طول این چند سال در  می
اميدوارم  . تشکر کنمارابطه با انجمن سوتا برایم فرستادید از شم

س جدید انجمن راه شما را ادامه دهد و امکان آنرا بدهد که يرئ
همه دانش آموختگان دانشگاه ما در فعاليتهای انجمن سوتا نقش 

  . شته باشنددا
  با بهترین ارزو ها برای شما و انجمن سوتا

  )وران شرکت مشاور نام (مجيد زمانی
  

آنچه که برای این تشکيلات انجام  خاطره ب شخصا مایلم ازشما
 بدون زحمات شما چنين مرکز با ارزشی نمی. داده اید، تشکر کنم

آرزوی موفقيت برای شما در . توانست امروز وجود داشته باشد
لطفا سلام مرا به همسرتان، . مه زمينه های زندگی تان دارمه

  .هدی، که در طول تمام این سالها یار شما بود، برسانيد
  

  سيما پریسی
  

راستش از . ممنون از همه زحماتتان در دوران ریاست انجمن سوتا
این تغيير ناراحت شدم ولی در عين حال برای دکتر شيخ الاسلامی 

  .آرزوی موفقيت دارم
  

  بنفشه ضيایی اردکانی

  شما برای هميشه پدر این تشکيلات خواهيد بود
  

  )کاليفورنيا (شهریار مکاره چی
  

این . ممنون از خدمات عظيمی که شما برای این تشکيلات کردید
تشکيلات بدون زحمات شبانه روزی و فداکاری های شما در طول 

 درازی هاتوانست در این مدت کوتاه چنين ر چهار سال گذشته نمی
  .را طی کند

  جواد رضوی لر
  

شنویم که شما دیگر  چه غمناک است که می. ممنون از همه چيز
  . فهمم که این کار ضروری بود ولی می. ریئس انجمن نيستيد

  
  هاله حق شناس

  
توان اختلافات  ران ابران نشان دادید که میکشما به همه روشنف

 مشترک تشکيل فکری را کنار گذاشت و سازمانی حول آرمان های
  .و چه آرمانی بهتر از پيشبرد دانش در خدمت بشریت. داد
  

  افشين متين
  

  .شما باید به این دستاورد عظيم خود بباليد
  

  مرتضی شفيعی موسوی
  
با تشکر از . راستی از دریافت پيامهای شما شاد و مسرورمه ب

  .همه زحماتتان
  

  )ميشيگان (تکاوذرضا 
  

در این چند سال برای راه اندازی ممنون از شوق و زحماتی که 
  .انجمن نشان دادید

  
  )کانادا (شفيعی

  
مایلم از زحماتی که برای عنوان یکی از اعضای انجمن سوتا ه ب

راستی این ه شما ب. تاسيس و رشد انجمن کشيدید، تشکر کنم
اهی در سطح گانجمن را به یکی از نام آورترین انجمن های دانش

  .تبدیل کردیدجهان 
  

   رحيم پور شایانامير
  

خاطر کسب اجازه صادرات برای ه ممنون بابت همه زحماتتان بویژه ب
  .انتشارات و حل مشکل دوگانگی در استاندارد

  
  رضا عارفی

  
و . نون از همه زحماتی که برای بوجود آوردن سوتا کشيدیدمم

خرج ه خاطر کوششهایتان که برای اعتلای این انجمن به همچنين ب
جه این تلاشهای شما بسياری از اعضا و دوستداران  از نتي.دادید

راهی که . انجمن سوتا بویژه دوستان مقيم ایران بهره مند شده اند
خوبی ه من ب. شما در این مدت طی کردید راه همواری نبوده است

نخستين پيام های شما را بياد دارم که در آن به یکی از  یکی از 
وهين قرار داده بود، با افرادی که با پرخاش شما را مورد ت

امروز من . ی هميشگی تان پاسخی سنجيده داده بودیددخونسر
خوشحالم که آن پرخاشهای آن روز ها خللی در عزم و اراده شما 

  .برای ساختن چنين تشکيلاتی وارد نياورد
  
  )آمریکا (عزت صنيعی 
 

   از ابتدا مکانیSUTAانجمن ما 
   برای همه افراد دانشگاه

  اجتماعی-نظرات سياسی مستقل از 
  . يا محل اقامتشان بوده است

  از گزارش ریئس انجمن به گردهمایی هایدلبرگ

  

  ٢۵ شماره
  ١٣٨٣ دی
  ٢٠٠۵  ژانويه

  ۵صفحه 



 
 

 چند خبر
دکتر مهدی فاتح راد به سمت مدیر  

 مرکز رشد فناوری های پيشرفته
 .دانشگاه صنعتی شریف منصوب شد

روسای دانشگاههای کشور در دیدار با  
 رئيس سازمان مدیریت و برنامه ریزی از

 ابراز وضعيت بودجه دانشگاه ها
 .نگرانی کردند

ت علمی ا اعضای هيفوتبالمسابقات  
 .برگزار شد

 شوراهای صنفیانتخابات  
 .در دانشگاه انجام شددانشجویی 

 تعاونی مصرف تاکسی سرویس 
 .شریف آغار به کار کرد

 به دليل نبود اردوی دانشجوییچند  
 .اتوبوس لغو شد

دولت، کنگره سراسری همکاری ميان  
دانشگاه و صنعت در دانشگاه صنعتی 

 .اميرکبير برگزار شد
نقش  و توسعه پایدار ميزگرد 

دانشگاهها در آن در دانشگاه صنعتی 
 .شریف برگزار شد

 آذر یکی از بازنشستگان ٢١روز شنبه  
کتابخانه مرکزی دانشگاه در آسانسور 

 .فوت کرددچار حادثه شد و 
 سرپرست گروه عود نيلیسدکتر م 
تصاد دانشکده مدیریت دانشگاه صنعتی اق

شریف طی یک سخنرانی در مورد لزوم 
ما : "توجه به اهميت علم اقتصاد گفت

متاسفانه در کشور در علم اقتصاد بسيار 
 ."ضعيف هستيم

مراسم شب شعر توسط برگزاری  
مناسبت ه کانون شعر و ادب دانشگاه ب

 .بزرگداشت فردوسی
کمبود امکانات مسائل مربوط به  

 در یک دانشکده مهندسی شيمی
جلسه پرسش و پاسخ با حضور معاونين 
آموزشی دانشکده و دانشگاه بررسی 

 .شد
 و رمزنگاري پژوهشیآزمايشگاه  

دردانشكده مهندسي  هاي امن سيستم
برق دانشگاه علم وصنعت ايران افتتاح 

 .شد 
رييس دانشگاه  پور دآتر سهراب 

دانشگاه در این : صنعتي شريف
 و در نخست مهندسي مقام هاي رشته

علوم پايه با اختلاف جزئي مقام دوم را در 
 .استسطح آشور دار

مرآز همكاري دآتر وفايي رييس  
المللي دانشگاه صنعتي  علمي ـ بين

در امر بورس تحصيلي بيش : گفتشريف
 اين   ميليون دلار هزينه شده آه همه٢از 

ها از آشورهاي خارجي تامين  هزينه
 .ستا شده

صنعتی  دانشگاه  نمونهانشگرپژوه 
 در زمينه چاپ مقالات عبارتند از شریف

 یدآتر عليرضا خالو از دانشكده مهندس
عمران، دآتر محمد مدرس يزدي از 
دانشكده مهندسي صنايع، دآتر بهمن 
مهري از دانشكده علوم رياضي، دآتر 
محمدرضا سعيدي از دانشكده شيمي، 
، دآتر عليرضا مشفق از دانشكده فيزيك

  مهندسیدآتر بيژن رشيديان از دانشكده
زاده از دانشكده  برق، دآتر سيامك سراج

مهندسي و علم مواد، دآتر محمدحسن 
سعيدي از دانشكده مهندسي مكانيك، 
دآتر حميد سربازي آزاد از دانشكده 

نبي  مهندسي آامپيوتر و دآتر حسين گل
  همچنين در زمينه. از مرآز آب و انرژي

ه آتاب پژوهشگران عبارتند تأليف و ترجم
از دآتر ابوالفضل شمسايي از دانشكده 
مهندسي عمران، دآتر علي پورجوادي از 
دانشكده شيمي، دآتر مهدي نايبي از 
دانشكده مهندسي برق و دآتر امير 

 .منصور پزشك از پژوهشكده الكترونيك
به علت عدم پرداخت به موقع پول از  

وامهای سوی وزارت علوم، پرداخت 
 .به تاخير افتاددانشجویی 

حسين خسرو آبادی، دانشجوی دوره  
دکترای فيزیک دانشگاه ما به عنوان 

 . شدبرگزیده دانشجوی نمونه کشور
  مهندسیدو دانشجوی دانشکده 

عمران دانشگاه ما موفق به ساخت 
 .شدند PETاولين بتن مسلح به 

 دانشکده های مسابقات بسکتبالدر  
  ،تبال مکانيک بسک هایدانشگاه ما تيم

 موفق ، عمران و فارغ التحصيلانمدیریت
 .به صعود به مرحله نيمه نهایی شدند

 طی دانشگاه ما گروهی از دانشجویان 
نامه ای به رئيس جمهور خواستار شرکت 
نماینده ای از گروههای دانشجویی در 

 .شدندشورای فرهنگی دانشگاه 
 جشنواره خوارزمیدر ششمين  

ان دانشگاه ما رتبه چهار تن از دانشجوی
های دوم و سوم را در گروه های علمی 
علوم پایه و فنی و مهندسی کسب 

 .کردند
دانشگاه وزارت علوم با تأسيس  

 موافقت صنعتي در استان آرمانشاه
 . آرد
 مرکز پژوهش فناوری نانونخستين  

 .در دانشگاه کاشان تاسيس شد
 احتياج به تعميرات اساسی کارگاه ها 
 )امه شریفروزن(د ندار
رييس  فرد، تهراني دآتر علي عباسپور 

آميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
 درصد نيروي متخصص ما در ٨٠ : گفت

 ٨٠ ها هستند، در صورتي آه  دانشگاه
 خارج از اعتبارات تحقيقاتيدرصد از 
ها اختصاص داده  ها به دستگاه دانشگاه

شود در حالي آه بايد در ارتباط  مي
آز دانشگاهي ما اين تنگاتنگ با مرا

 .اعتبارات هزينه شود
در صورت تصويب دو تبصره جديد قانون  

اعضاى هيأت علمي  مقررات انتظامى 
ها، امكان پرداخت مقررى يا  دانشگاه 

 يا استادان اخراجىبازگشت به خدمت 
ها فراهم  انفصال از خدمت در دانشگاه

 )نايراروزنامه ( .شود مى
 )ISI (موسسه اطلاعات علمي 

شيراز، براي نخستين بار نام سه دانشگاه 
 دانشگاه تهران و دانشگاه رازی کرمانشاه

را در شمار موسسات علمي برتر دنيا از 
 .لحاظ توليدات علمي نمايه شده ثبت آرد

 ايران مستندات علمي نمايه شده 
 به استناد موسسه ٢٠٠۴در سال 

 ٨۵١ هزار و٣به ) ISI(اطلاعاتي علمي 
در مورد کشور ترکيه حدود این رقم . رسيد

  . است١٠٧ هزار و ١۴ برابر و بالغ بر  ۴

  
 
 
 
 
 

  

  از خاطرات دکتر مجتهدی
)٢١(  

  
سينی ] مدعوین[عرض کنم که همه 

البته من فوری رفتم . گرفتند و غذا گرفتند
سينی شاه را گرفتم و آن معاون من هم 
مال شهبانو را گرفت و یکی دیگرش هم 

گرفت و آوردیم روی مال مادر شهبانو را 
مدعوین هم . شان ميز، روی ميز اختصاصی

خودشان غذایشان را گرفتند و آمدند 
عرض کردم هر دو دانشجویی . نشستند

بردند بين خودشان  ها را می یکی از این
. شمال ميز، شاه نشسته. نشاندند می

دست چپش، . دست راستش شهبانوست
من نشستم و آن طرف ميز هم مادر 

 یاین طرفش خال. [...]  نشسته]شهبانو[
قدر خوب است که  چه"شاه گفت . است

یک دختر و یک پسر دانشجو هم بيایند در 
من بلند شدم ." جا با ما ناهار بخورند این

چه جوری "گفت ] شاه[که صدا کنم 
جواب ندادم و داد " کنی؟ انتخاب می

حضرت امر کردند یک  اعلی"کشيدم، گفتم 
جوی دختر دانشجوی پسر، یک دانش

افتخار این را داشته باشند که امروز سر 
در این موقع ." حضرت غذا بخورند ميز اعلی

آن . شروع کردند به دویدن] دانشجویان[
پسر و دختری که از همه زودتر رسيدند، 

بختانه پسره  خوش. آمدند نشستند
حالا . دبيرستان البرز نبود] التحصيل فارغ[

  .چرا نبود، یادم نيست
چه " دانشجوی پسر پرسيد شاه از

دانشگاه ] در[ای باعث شد که شما  انگيزه
دانم  این نمی" تان را نوشتيد؟ آریامهر اسم

هر حال تهرانی  به. از کدام شهرستان بود
من "طوری لری، برگشت گفت  همين. نبود

تکنيک  در دانشکده فنی قبول شدم، پلی
قبول شدم، دانشکده فنی دانشگاه تبریز 

ولی چون شنيده بودم . مهم قبول شد
کند که خيلی  جا را یک کسی اداره می این

 حالا این –" هاست، مند به جوان علاقه
 –کنم  جمله اوست که بنده عرض می

هاست و  مند به جوان خيلی علاقه"
تحت نظر ] این دانشگاه[علاوه  به

جا را  حضرت است، به این جهت این اعلی
  ."ترجيح دادم

خوشحال . دشاه مثل گل شکفته ش
گویم  از این جهت من می. شد از این جمله

البرزی نبود ] پسر[خوشحال شدم که این 
خيال ] شاه[برای این که اگر البرزی بود، 

  .ام کرد من به او یاد داده می
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